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Vážení a milí spoluobčané, přátelé,

je mou milou povinností především popřát svátky plné pohody, 
klidu, spokojenosti a radosti v kruhu nejen rodinném.

Do nového roku 2023 nasbírat energii, odvahu a trocha štěstí  
k boji s dnešním zvláštním světem…

Za mne poprosím o trpělivost, vstřícnost a toleranci.

Ne vždy jde vše rychle a bez občasných kotrmelců a chyb, ale věřím, že společně je 
budeme vychytávat a měnit v plusy, které nás postrčí a zocelí.  

Není to pouze o věcech velkých a ano, odpady, parkoviště a mnoho dalšího je na 
pořádku dne – ale o těch malých, které se poskládají do těch velkých.

Každé ráno vstávám s odhodláním udělat ten den trošičku lepším, i kdyby jenom  
o kousíček.

Najděme v sobě ten respekt jeden k druhému v jednání a vnímání jiných názorů, než 
jsou ty naše….

Já se stále učím….

Těším se na Vás v roce 2023.
 Vaše Kateřina
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Z obecního úřadu

Cena vodného a stočného pro rok 2023 
 Vodné 42,60 Kč/m3 (38,73 Kč/m3 + 10 % DPH)
Stočné 55,87 Kč/m3 (50,79 Kč/m3 +10 % DPH)

Z odpadového hospodářství (víCe na www.obeC-destne.CZ v ZáložCe odpady)
 Četnost svozu komunálního odpadu zůstává, tzn. že popelnice budou vyváženy ve 
čtrnáctidenním intervalu.

Svozovým dnem je středa sudého týdne (první svoz v roce 2023 bude 11.1.). 
Nezapomeňte si na obecním úřadu vyzvednout nálepky (známky) na popelnice. Ne-

označené sběrné nádoby nebudou svozovou firmou vyváženy. 
Sazba místního poplatku pro rok 2023 byla stanovena na 850 Kč. Splatnost poplat-

ku je nezměněna, tzn. 1.1.2023-31.3.2023.
Ve snaze řešit situaci došlo k přemístění kontejnerů z velkého parkoviště.

InformaCe o odstávkáCh elektřIny

 O odstávkách elektřiny se můžete dozvědět i na webových stránkách obce  
(https://www.obec-destne.cz/), kde je umístěn banner s automatickým zobrazová-
ním informací o plánovaných odstávkách. 
Návštěvník webových stránek tak ihned zjistí, zda v nejbližších 15 dnech v obci dojde 
k plánované odstávce. Při pokliku na okno (banner) společnosti ČEZ bude přesmě-
rován na webové stránky provozovatele elektrické sítě.  Zde se pak zobrazí detailní 
výčet odběrných míst i s orientačním mapovým podkladem. Pokud by z mimořádných 
důvodů došlo ke zrušení plánované odstávky, i tato informace bude formou banneru 
neprodleně zveřejněna.

příjemný podvečer … a vůbeC?! Celý den!
 Už při přípravách Rozsvícení jsme strávili příjemné chvíle se svými přáteli. 

Udělali jsme veliký nákup, „zadělali“ a zatopili pod kotlem. První adventní neděli 
se totiž krátce po 17. hodině na návsi rozsvěcel vánoční strom. A nemohlo zůstat jen  
u vůně jehličí. 

Na tu krásnou vánoční notu nás první adventní neděli pomohly naladit školní dílny, 
příjemné koledy, „svetry s motivem“, všudypřítomné děti, pan farář s paní starostkou. 

Rázem to na nás dýchlo Vánocemi, i když nám k té správné atmosféře tentokrát chy-
běl sníh.  

Ale udělali jsme si čas. Přiložili ruku k dílu, popovídali si, dali něco dobrého a v tom 
shonu a spěchu se na chvíli zastavili. S rodinou, se známými, se kterými jsme se bě-
hem podvečera u vánočního čaje, svařeného vína, guláše a stánku s rohlíčky, potkali. 

A že byla plná náves!
Tuto tradiční akci podpořila společnost ČEZ a. s. a další sponzoři. Děkujeme. LZ
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Ze zasedání zastupitelstva
 Samotná usnesení jsou strohá. Přičteme-li opatření z důvodu ochrany osobních úda-
jů, zjistíme, že takový výčet není ani moc čtivý. To jsou důvody, pro které jsme se roz-
hodli pro změnu. 

Přijatá usnesení zastupitelstva obce již nebudeme dále ve zpravodaji otiskovat, zve-
řejňovat na webu.

Pokud to bude někomu chybět, může přijít na obecní úřad do zápisu ze zasedání na-
hlédnout. Tedy vlastník nemovitosti, nebo občan s trvalým pobytem v Deštném v Orlic-
kých horách. Tak mluví zákon. LZ

komunální volby 
 Volby do zastupitelstva obce byly prezidentem stanoveny na pátek 23. září a sobotu 
24. září 2022.

• starostkou byla zvolena Kateřina Tenchová Dismanová
• místostarostou zastupujícím starostku Mgr. Jan Hepnar
• druhým místostarostou Jaromír Meier

 

Ustavující zasedání. Vpravo volební komise.
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Pořadí náhradníků
Volební strana č. 1: Společně pro Deštné
1. Jakub Dvořák  130 hlasů  (6. pozice na hlasovacím lístku)
2. Ilona Valentová  125 hlasů  (7. pozice na hlasovacím lístku)
3. Jitka Hájková  114 hlasů  (8. pozice na hlasovacím lístku)
4. Václav Vojtěch  109 hlasů  (9. pozice na hlasovacím lístku)

Volební strana č. 2: Žijeme pro Deštné
1. Barbora Macháčková 121 hlasů  (3. pozice na hlasovacím lístku)
2. Tomáš Hejduk  132 hlasů  (4. pozice na hlasovacím lístku)
3. Martin Vysoký  104 hlasů  (6. pozice na hlasovacím lístku)
4. Michael Derunov   97 hlasů  (8. pozice na hlasovacím lístku)
5. Petr Remeš  118 hlasů  (9. pozice na hlasovacím lístku)
 LZ

Ustavující zasedání zastupitelstva obce 
 První zasedání nově zvoleného zastupitelstva obce proběhlo za účasti široké veřej-
nosti dne 19. 10. 2022. Předsedal mu nejstarší člen zastupitelstva Arpád Lörincz. 

Zastupitelé Mgr. Jan Hepnar, Arpád Lörincz, Jaromír Meier, Ing. Alžběta Mikešová, 
Ing. arch. Tomáš Nebeský, Mgr. Pavlína Nováková, Ing. Richard Přikryl, Kateřina Ten-
chová Dismanová a Ing. Simona Vlková složili slib člena zastupitelstva a dále se věno-
vali všem zákonným povinnostem, které ustavující schůze přináší. 
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Zvolili novou starostku Kateřinu Tenchovou Dismanovou, zvolili dva místostarosty 
Mgr. Jana Hepnara a Jaromíra Meiera. Zřídili zákonné výbory, komise. Zvolili jejich 
předsedy a členy. Finanční výbor v čele s Ing. Alžbětou Mikešovou, Kontrolní výbor  
v čele s Arpádem Lörinczem, Kulturní výbor v čele s Ing. Simonou Vlkovou a Krizový 
výbor v čele se starostkou obce.

Volba probíhala veřejně. 
Pro výkon funkce starosty je člen zastupitelstva dlouhodobě uvolněn.  LZ

Munipolis
 Vážení občané,
spustili jsme pro vás službu MUNIPOLIS / Mobilní Rozhlas, díky které vás nyní může-
me informovat přímo do vašeho telefonu. 

Co vám přihlášení do MUNIPOLIS přináší?
• Upozornění na krizové události
• Novinky a důležitá upozornění z úřadu.
• Pozvánky na kulturní a sportovní akce 
• Jiné

Přihlášením  se k odběru se dozvíte důležité novinky a upozornění z naší samosprá-
vy. Informace posíláme e-mailem, SMS nebo jako zprávu do aplikace. Služba je zdar-
ma!

 
V registračním procesu si můžete sami nastavit, jaké typy informací vás zajímají 

(např. kultura, doprava, majitelé zvířat). 

PŘIHLASTE SE K ODBĚRU INFORMACÍ:
https://obec-destne.munipolis.cz/registrace 

Nezapomeňte vyplnit vaše telefonní číslo, abychom vás mohli rychle varovat v pří-
padě nečekaných událostí (např. havárie vody apod.). Vaše údaje jsou v bezpečí a v sou-
ladu s GDPR.

Registrovat se můžete také osobně přímo na našem úřadu. Rádi vám pomůžeme. 

Dopravní značení
 Řidiči zbystřete! V obci byla započata úprava dopravního značení, která bude dokon-
čena na jaře 2023.
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Z historie

deštné dnes a pár vZpomínek na posledníCh sto let

 Snad nikdy se nestavělo u nás tolik, jako právě nyní. Někdy litujeme ztratit idylický 
obraz malé, romantické vesnice. Pokud se ale zamyslíme, uvědomíme si, že čas nelze 
zastavit. Sto let od počátku první republiky a osmdesát roků od vysídlení původního 
obyvatelstva je věru dlouhá doba. A stavělo se vždycky: domy, obchody, silnice, hotely. 
Velkými projekty před 2. světovou válkou byly dvě silnice. Na Masarykovou chatu a na 
Luisino údolí. Měly přispět k zabezpečení obrany republiky. Také silnice od Úhoru do 
Deštného kolem Krejčových byla postavena nově. Dosud se jezdilo přes Ošerov a přes 
kopec dolů kolem bývalé kovárny a Detechy. Dříve byla mezi Ošerovem a Deštným totiž 
celá řada stavení a usedlostí. Velmi rychle vzala za své po roce 1945.

Nyní se stručně podívejme, jak to u nás po druhé světové válce vypadalo.
Téměř všichni Němci z naší obce šli do odsunu v několika vlnách od srpna do říj-

na roku 1946. Až do války byli občany Československé republiky a sloužili například  
i v československé armádě. Nadšení pro nacionální socialismus je nyní přišlo draho. Vel-
mi těžce se loučili s domovy. Někteří noví osadníci se ve snaze získat lukrativní usedlost, 
nastěhovali již před odsunem a bydleli tak určitou dobu společně. Němci to kvitovali ve-
směs kladně, protože byli rádi, že se o jejich bývalý majetek bude někdo starat.

Odsunuly se více než tři miliony lidí. A tak se stalo, že byl nadbytek domů s veškerým 
vybavením a někdy i s dobytkem ve chlévě. Využily se jenom domy v centru. Někdy došlo 
také k ničení. I my kluci jsme se zúčastnili pustošení chalup po stráních. Vzácné truhly, 
skříně, hodiny pendlovky, petrolejové lampy, hmoždíře. Srdce dnes bolí, když si vzpo-
menu, jaké hodnoty byly ničeny. Když někdo potřeboval dříví, klidně zbořil kus neoby-
dlené chalupy.

Ale zdaleka ne všichni byli špatnými hospodáři.
Někteří se projevili jako velmi pracovití a vytrvalí. Rád bych se zmínil alespoň o těch, 

kteří hospodařili na velké rovině uprostřed obce. Dřeli se s koňmi, vozy, pluhy, hnojem, 
branami a měli přitom vzorná hospodářství. Tak třeba Michelovi byli velmi stará used-
lost, kde se všichni nejstarší synové už po mnoho generací jmenovali Jan, německy Hans. 
Do odsunu nešli jen proto, že měli na okrese českého příbuzného. Byla to snad nejstarší 
rodina v obci. Kromě hospodářství měli i řeznictví a hospodu, kde přežíval funkční or-
chestrion.

Dalším rolníkem byl Augustin Donát. Měl také řeznictví. Zabíjet se tenkrát mohlo bez 
jakýchkoliv kontrol a pokud víme, nikomu se nic zlého nestalo. My pamětníci vzpomí-
náme, jak po celodenní dřině obcházel večer svá pole a láskyplně prutem přizvedával 
rostoucí stébla. 

Třetím rolníkem byl pan Matyáš. Také jeho hospodářství mělo přibližně 12 hektarů. 
Chodil jsem často kolem a nepamatuji, že by nepracoval. Když se pro syna Vildu stavova-
li v neděli kamarádi neuprosili starého hospodáře. Stále byla práce. Dcera Váňová, kosila 
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jednoho dne trávu. Jde kolem pohledný, vzdělaný, dobře situovaný pán a povídá: „Tak 
věru takovou fortelnou a pracovitou ženu bych potřeboval“. A ona na to: „Víte co, já jsem 
k mání“. A tak došlo k přesunu do Prahy a pokud jsme s babičkou sledovali, k návratu 
nedošlo. 

Z dalších bych jmenoval ještě pana Grulicha, Janka či oboje Benešovi. Pak byla celá 
řada těch, kteří hospodařili na malé výměře polí. Malé i velké ale ovládl po roce 1948 
Státní statek Smiřice. Jako zemědělci skončili. Někteří jezdili ještě s koňmi svážet do 
lesů dříví. Pana Kříže učinila na věky slavným paní režisérka Drahomíra Vihanová. Vy-
tvořili jedinečný dokument „Poslední z rodu.“

To, že byla naše obec osídlená slušnými lidmi, je zřejmé z toho, že vždy slušně pro-
sperovala. Za starostování Václavy Domšové získala v roce 2003 titul „Vesnice roku 
Královéhradeckého kraje“. Po stabilních, věrných občanech z období po odsunu, se plně 
zapojila do dění v obci i tzv. střední generace, která si u nás už většinou postavila domy. 
Jako příklad bych uvedl Karovi, Hepnarovi či chovatele koní, rodinu Kotyzových. Samo-
zřejmě, že takových rodin je celá řada. A naše obec má s touto střední generací velmi 
dobré zkušenosti.

Adlergebirge-Deschnei: Pohled na Úhor po roce 1900.
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Nyní se ale vraťme k počátku našeho článku.
Snad nikdy se nestavělo u nás tolik jako právě nyní. Doufáme, že tato třetí generace, 

bude také velkým přínosem. Rozhodně je pro tyto statečné asi nejtěžší získat dost pro-
středků na pozemek a nemovitost. Pryč jsou poválečná léta, kdy stačil žádný, nebo malý 
finanční obnos. 

A nakonec přicházíme k velmi zajímavému tématu. Je to otázka neodsunutých Něm-
ců. Přitom jsme přišli na to, že tvoří pevnou stabilní součást obce. Jestliže bylo těm, co 
přicházeli po roce 1945 dvacet až třicet.

Po rolnících a věrných přistěhovalcích k dalším našim spoluobčanům.
Jde o původní neodsunuté rodiny, které tvořila buď smíšená manželství, nebo pracují-

cí v profesích, které byly právě akutně potřebné. Tito lidé už u nás natrvalo zůstali po celý 
život. Největším znalcem historie naší obce je moje sestra, Traudi Čermáková, rozená 
Liebichová. Napočítala přibližně 30 rodin, které zde směly zůstat.

My děti jsme rychle německy zapomněly, a během krátké doby se naučili česky. Ně-
mecky jsme se pak vesměs doučovali znovu až v dospělosti. Stali jsme se vlastně Čechy 
a o našich německých kořenech můžeme už našim dětem a vnoučatům vyprávět jako  
o podivuhodné minulosti. Ostatně v Čechách a na Moravě byly vždy oba národy promí-
seny. Až do předválečného období byl klid a mír.

Naše matka přišla v roce 1934 z Náchoda do Deštného, vzala si Němce a problémy 
nebyly žádné. Jako příklad lze také uvést tancovačky na Prázově boudě. Ta leží přesně 
mezi českými a německými vesnicemi. No a mladí chlapci a děvčata sem chodili s cílem 
namluvit si budoucího životního partnera. Bylo zcela jedno, zda šlo o Němce či Čecha. 
Hlavní bylo jen jedno, nebát se práce. Všichni ti, kterým bylo za války a po válce 20 - 30 
let již vlastně nežijí. Někteří z těch, které zastihla válka v dětství, jsou na velké boží spra-
vedlnosti a nám čekatelům je osmdesát a více let. 

Jejich potomci vytrvali, někteří si postavili nové domy a jsou po celé generace pevnou 
součástí naší horské vesnice.

A nakonec ještě ke žhavé současnosti.
Žasneme, kolik lidí u nás nyní staví s přesvědčením vytrvat. V kruhu nás pamětníků 

jsme mluvili o tom, jak bylo možné po válce přijít k domům a dokonce pozemkům prak-
ticky zadarmo. No a ani jsme se neodvažovali počítat, kolik stojí stavební pozemek dnes. 
A co teprve postavit dům. Výše hypotéky by s námi starými asi definitivně zatřásla. Náš 
závěr byl, že musí jít o odvážné a pracovité lidi. A tak se na budoucnost díváme optimis-
ticky. Myslíme, že všechny generace pozvedli úroveň naší nejméně 700 let existující obce 
na velmi důstojné místo. A staletá existence vesnice není samozřejmostí.

Na závěr bych chtěl připomenout, že si za čtyři roky připomeneme výročí 300 let od 
vysvěcení barokního kostela sv. Máří Magdaleny.

Naše vesnice prodělala za posledních sto let velké změny, vše překonala a věřím, že 
jsme nyní na dobré cestě. Slávek Liebich
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 Vybavujete si, kde byly tyto snímky pořízeny? 
 
 

Vybral W

VRCHMEZÍ III.
 S Vrchmezí vracíme se jinou cestou, než jsme přišli. Kráčíme rozlehlým svahem sever-
ním chvílemi na půdě pruské, chvílemi podél samých hranic našeho království, táhnou-
cích se s temene tímto svahem. Staré otesané kameny z dob Ferdinanda III., krále české-
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ho, je označují a na jednom z nich čteme:  
F. III. September, anno 1636. VIII.

Cesta dolů je velmi příjemná. Kráčíme 
volněji, bez namáhání, krásným lesem,  
i také mýtinou. Vidíme volně modrojas-
ná nebesa nad sebou, pak se nám místem 
otevře i výhled dolů a průlinou lesní zjeví 
se nám z nenadání pěkný obraz: v dáli 
část lázeňského města Dušník ve hrabství  
Kladském. Pak se již půdou volnou, roz-
lehlým paloukem na mocném úbočí, ko-

lem vápenek. Jsou tu v těch místech ode dávna, nebo dočítáme se, že když za třicetileté 
války Náchodský zámek byl znovu opevňován, dovezeno odtud k opevňovacím pracem 
na Náchod přes tři sta korců vápna.

Na úpatí při silnici na samých hranicích stojí slušný hostinec „Schnappe“, v okolí  
i v pruském sousedství daleko známý. Odtud vede silnice k severovýchodu do nedale-
kých Dušník pruských, na západ pak příjemným údalím do Olešnice, kamž i my jsme se 
opět vydali. Vybral W

  Pokračování příště
 Společnou prací spisovatelů a umělců českých

Veda Fr. Ad. Šubert a F. A. Borovský, 
v Praze 1883 vydavatel a nakladatel J. Otto

výtah Z knIhy o sběratelství

 Fotografie, fotografování a fotografické přístroje.
První fotografický snímek byl pořízen v létě roku 1826 a jeho autorem byl Joseph 

M. Nièpce (1765 – 1838). Na snímku byl dvůr jeho venkovského domu. Doba expo-
zice byla pravděpodobně osm hodin a materiálem cínová deska potažená asfaltem, 
rozměru 24x16 cm. Ještě dlouho potom, kdy už fotografování vešlo ve známost, trvala 
expozice neuvěřitelně dlouho. Proto při portrétních snímcích užíval fotograf různých 
podpěrek hlavy, rukou i zad; měl připravenou vodu a mokré náčinky s houbou, protože 
objekty omdlévaly, zvláště dámy. Musíme si uvědomit, že ještě ke všemu se fotografo-
valo na plném slunci! Historie zaznamenává i první leteckou fotografii  … Byla poříze-
na roku 1858 a jejím autorem je Gaspard F. Tournachon (1820 – 1910), zvaný Nadar. 
Snímek zachycuje pařížské okolí v blízkosti Villacoeblay a je pořízen z balonu.

Pro zájemce uvádíme Stručný návod k fotografování (z roku 1907).
/1/ Přístroje fotografické jsou především stojanové; těchto se užívá jen na stoja-

nu. Přístroj buď čtverečný, měj dostatečně dlouhý výtah (3 nás. délku formátu) a ne-
buď na úkor pevnosti příliš lehkým. K vážné všestranné práci jest nezbytný.
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/2/ Ruční komory zásobní, zřízeny 
pravidelně na 12 desek, nověji také na filmy. 
Jsou stále k snímku připraveny, ale nelze  
u nich nastavit obraz na malé desce, jsou 
těžké a ruční mechanizmus často selhává. 
Pro cyklistu nejsou; při jízdě desky se přehá-
zí a zapráší.

/3/ Zkoušej časem, zvl. před větší ces-
tou, svůj přístroj; postav ho k slunci, vsuň 
kazetu s deskou a otevři šoupátko, ale objektiv neodkrývej. Po 5 min. desku vyvolej. 
Není-li deska naprosto čistá, vyhledej dírky v přístroji a zalep. Položením na slunce 
stejně zkoušej i kazety. Objektiv občas očisti čistým měkkým klůckem plátěným.

/4/ Do tmavé komory zavři se na 10 min.; pak poznáš, nevniká-li nikudy světlo, 
skuliny zalep, kup dobrou svítilnu se spolehlivým mlékovým sklem. Postarej se o mno-
ho vody.

/5/ Zastavuj s větší clonou a sním-
ku zacloň dle potřeby. V zimě postarej se, 
aby objektiv nebyl naběhlý. Rozmysli si, 
kam přístroj postaviti, abys dostal pěkný 
obrázek.

/6/ Lepidlo připravíš takto: nech 
10 dílů čisté gelatiny nabobtnat ve studené 
vodě, odlej přebytečnou vodu a rozpusť ge-
latinu na mírném teple. Míchaje přilívej: 50 
dílů vody, 150 d. čistého lihu, 50 dílů glyce-
rinu. Lepidlem natři řídce, ale stejnoměrně 
obrázek položený na čistý papír a pak přitlač 
na karton. Lepidlo po stranách vytlačené 
hned odstraň vlhkou houbou.

Vysvětlivky:
Výtah: profil, po kterém se posouval ob-

jektiv při zaostřování.
Kazeta: v kazetě byla umístěna skleněná 

deska se světlo citlivou vrstvou, při vložení 
do fotoaparátu po vytažení šoupátka je des-
ka připravena k fotografování.

Objektiv: díl s čočkami a clonou, kde jako závěrka sloužila krytka, někdy i čepice.
Objektiv naběhlý: orosený případně omrzlý.
Lepidlo: sloužilo k přenesení obrázku (pozitivu) ze skleněné desky na karton nebo 

silnější papír. Přepsal a doplnil Hlaváček Jan
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pamatujete?
 „Nedělní brigáda v Deštném u Národního domu. Rozšíření silnice.“ Datum neuve-
den.

Dopisnice. Nákl. Frid. Michel Deštné. „Plovárna s kabinami“.

 Vybral W

Ze školy

vIlla nova

 V pondělí 24. října jsme vyrazili na exkurzi do skanzenu Villa Nova v Uhřínově. Zne-
nadání jsme se vrátili v čase minimálně o sedm set let zpátky, do období středověku  
a seznámili se s životem v typické české vesnici. Prohlédli jsme si dobové nástroje urče-
né pro stavbu obydlí, práci v lese či na poli, a některé z nich jsme si mohli i sami vyzkou-
šet. Dozvěděli jsme se mnoho zajímavostí o využívání přírodních zdrojů nezbytných 
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pro přežití tehdejších obyvatel. Vyzkoušeli jsme střelbu z luku, vymlátili snop obilí  
a zjistili, jak se vyrábí došky ze slámy. Ochutnali jsme čerstvě nadojené kozí mléko  
a chlebové placky upečené v dobové hliněné peci. Pro některé bylo překvapivým zjiš-
těním, že ne vždy bylo možné jídlo koupit v supermarketu a především, že zajištění 
základních životních potřeb, které nyní považujeme za samozřejmost, bývalo velmi 
náročné a zdlouhavé.

Tímto děkujeme panu Dragounovi za velmi zajímavou a vyčerpávající prohlídku.
 Lucka Hniková

příroda a my

  S ochranářskou organizací A ROCHA z Dobrého jsme se domluvili  na projektovém 
dopoledni o přírodě pro žáky 1. stupně. 24. října k nám do školy přijela paní Jana Le-
dečová se svým programem.
     První část projektu byla zaměřena na život zvířat v zimě. Kteří ptáci odlétají, kdo spí 
zimním spánkem nebo je pouze strnulý atd. Všichni vyprávění lektorky nadšeně po-
slouchali. V druhé části dopoledne jsme se dozvěděli spoustu informací o pobytových 
znameních živočichů v naší přírodě. Který otvor v kmenu stromu je po datlovi, kdo 
svlékl svoji kůži nebo co to zbylo po vlkovi. Povídání doplnila hra s plyšovými zvířátky 
či pracovní list o ochraně přírody. 
     Děti se dozvěděly spoustu nových věcí. Děkujeme paní Ledečové, že k nám do školy 
přijela. Příště se pojedeme podívat přímo do Dobrého. Jana Rémišová

školní Zahrada a praCovní výuka ChlapCů naší školy

  České přísloví praví, že KDO SI HRAJE, NE-
ZLOBÍ. My jsme ho trochu upravili pro vlastní 
potřeby a to KDO SMYSLUPLNĚ PRACUJE, 
NEZLOBÍ. Jestli se nám úprava vyplatila? Po-
suďte sami. Sice nejsme dokonalí zahradníci, 
ale uklizené okolí školy snad mluví za vše. 
 Karel Šimek

soutěže pro žáky

  Každoročně se v naší republice pořádá řada soutěží, pře-
hlídek a olympiád pro žáky všech věkových kategorií. Lo-
gická olympiáda je jednou z nich. Pořádá ji spolek MENZA, 
který sdružuje nadané děti a děti s vysokým IQ. Žáci celé 
České republiky si mohou porovnat své znalosti, ale pře-
devším svou schopnost logického myšlení. Tedy jak rychle 
dokážeme řešit netradiční úkoly, jak dokážeme aplikovat 
teoretické znalosti na praktické úkoly. Z výsledků mnoha 
žáků jsme mile překvapeni. Žáci nejsou „rozškatulkováni“ 
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na chytré a hloupé, ale zjišťují, oni i jejich rodiče, jak jsou na tom v porovnání s ostat-
ními řešiteli olympiády. 

K účasti na olympiádě je nutný vždy souhlas zákonných zástupců. Byl jsem velmi 
nemile překvapen, jak málo rodičů tento souhlas letos dalo. Skoro to vypadalo, že rodi-
če nemají ani zájem, aby jejich potomek porovnal své schopnosti s ostatními vrstevní-
ky. Škoda. Ale doufám, že se situace zlepší a všichni rodiče budou mít zájem o vzdělání 
svých dětí.

Gratuluji všem žákům, kteří úspěšně a i ke své spokojenosti správně odpověděli na 
položené otázky a účastnili se LOGICKÉ OLYMPIÁDY. Karel Šimek

Co mají společného maryša a naší osmáCI a deváťáCI?
  Hodně. Maryša je hodně známá divadelní hra bratří Mrštíků a všichni ji aspoň z do-
slechu známe. Když už nic jiného, tak repliku ze závěru: „Odkud je to kafe? Od Žida!“

Žáci naší školy již hodně let pravidelně navštěvují divadelní představení v Klicpero-
vě divadle v Hradci Králové. Byli jsme i na MARYŠI. 

A aspoň podle reakcí žáků – Líbila se a moc! A podle reakcí našich seniorek, které  
s námi jezdí -  Byla zajímavá, kontroverzní, moderní, prostě jiná.

A tak to má být. Divadlo má provokovat, má povzbuzovat, má inspirovat a má také 
lidi kultivovat. Jejich projevy mluvené i ty písemné. Má vybízet k diskuzi. Doufám, že 
na dalších hodinách českého jazyka se té diskuse dočkám a že mně, učiteli, i jim, žá-
kům, se bude chtít co nejdříve na další divadelní představení a třeba do Brna nebo do 
Prahy. Co myslíte, rodiče, umožníme jim to? Za sebe říkám hlasitě: Jo. Klidně s nimi 
pojedu a třeba do tý Prahy. Byli skvělí. Přiměřeně slušně, vhodně oblečení, bez kázeň-
ských problémů, prostě skupina pohodářů a za to jim skládám velkou poklonu. Už se 
těším. Karel Šimek
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adventní výlet 1. stupně 
  Dne 30. listopadu 2022 se děti z deštenské školy vypravily načerpat vánoční atmo-
sféru na náchodský zámek, který je uvítal slavnostně vyzdobený.

Vystoupali jsme do 2. patra, procházeli míst-
nost za místností a paní průvodkyně nás poutavě 
seznamovala s historií šlechtického rodu Schaum-
burgů. Dozvěděli jsme se, jak trávili vánoční svát-
ky, jaké zvyky dodržovali, jakým způsobem si je-
jich děti užívaly zimních radovánek. 

Po prohlídce vánočně vyzdobeného zámku 
jsme nasedli do autobusu a odjeli do Olešnice  
v Orlických horách, kde jsme si prohlédli dřevěný 
ručně vyřezávaný Utzův mechanický betlém. Se-
známili jsme se s jeho historií a okouzleně sledo-
vali, jak se postavičky pohybují. 

Výlet se nám líbil a už se těšíme na další advent-
ní akce. Hana Brychtová

adventní dílny

  V neděli 27. 11. 2022 se opět otevřely dveře naší školy pro návštěvníky adventních 
dílen. Škola dýchala vánoční atmosférou, voněly perníčky i svíčky ze včelího vosku. 
Děti i dospělí si mohli vytvořit různé vánoční ozdoby. Občerstvení tradičně nabídla 
naše kavárnička. Děkujeme všem, kteří nás navštívili. Bylo vás opravdu hodně a už teď 
se těšíme na další. Hana Brychtová
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Z kultury

vážení čtenářI!
  V knihovně máme nové knížky. A skutečně nové! 

Přijďte se podívat, určitě si z mnoha  titulů vyberete. Třeba se Vám bude při čtení 
pohádek, románů, detektivek, cestopisů, či kuchařek, lépe usínat. LZ

Zajímavá knIha

  Potěšit své blízké můžete novou knížkou Jiřího Macha s názvem Kriminální příběhy 
z Orlických hor. 

Kniha obsahuje třináct kriminálních příběhů, které vás zavedou do světa zločinu. 
Je napsána podle skutečných případů, k nimž došlo v kraji pod Orlickými horami  
a sehnat ji můžete ve stánku Suvenýrů (u Karu). LZ

novInky v muZejní knIhovně

  Sochař Emil Schwantner 
Emil Schwantner se narodil 27. srpna 1890 v Královci u Trutnova. Jeho otec byl 

horník. Již v pěti letech přišel o matku a rodina se přestěhovala do nedalekého Bor-
ku. Jeho výtvarný talent se začal objevovat již v dětském věku a díky podpoře rodiny 
chodil na lekce kreslení a také pracoval s hlínou. Ve čtrnácti letech nastoupil do učení  
v místní porcelánce jako modelář. Díky podpoře majitele porcelánky se mohl zapsat na 
keramickou školu v Teplicích, kde ukončil vzdělání v roce 1909 a přihlásil se na Aka-
demii výtvarných umění v Praze a to díky přímluvě Josefa Václava Myslbeka. Studoval  
v ateliéru Jana Štursy. Patřil mezi premianty a díky ocenění jeho ročníkové práce získal 
stipendium na cestu do Belgie a Nizozemí. Navštívil také Francii.

Od roku 1918 žil v Trutnově a zde si vybudoval vlastní ateliér. Zde žil a tvořil až do 
roku 1945, kdy odešel do Německé demokratické republiky, kde také v roce 1956 ze-
mřel.  

Emil Schwantner vytvářel sochy, náhrobky a pomníky. V severovýchodních Če-
chách jich vytvořil více než čtyři desítky. Některé realizace již neexistují, v roce 1942 
nacisté zničili sousoší Tanec se Smrtí, další pak byly zničeny v padesátých letech. Jed-
nou z těch zničených byl i Památník obětem I. světové války v Olešnici v Orlických 
horách na náměstí. 

Pokud Vás zajímají osudy Emila Schwantnera a jeho dílo, můžete v Muzeu zimních 
sportů, turistky a řemesel v Deštném nahlédnout do knihy: Petra Bergmanna - Osudy 
psané dlátem. Emil Schwantner sochař severovýchodního pohraničí. 2022
 Bohumír Dragoun

kačenčIno loučení s létem 2022
  Už ani nespočítám, kolikrát jsem se převlékala s končícími prázdninami za pohád-
kovou bytost. Přes čarodějnici a černou kočku až za samotnou princeznu Orlických 
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hor, Kačenku. Moc ráda na to vzpomínám, přes-
tože to byly velmi náročné dny. Několik hodin 
strávených v převlečení za patrony obcí Orlických 
hor, ale vždy příjemně uplynulo, protože rozzářená 
očka malých návštěvníků prostě stála za to.  Přes-
tože to byla vždycky hojně navštěvovaná akce a vy-
hlášená v širokém okolí, tak po organizační změně 
začalo postupně Kačenčino loučení s létem upadat, 
až bylo nakonec zrušeno úplně.

Když jsem se v létě dozvěděla, že organizace se 
letos opět ujala Míla Karová, věděla jsem, že tato 
akce bude v jejích rukou zase jen vzkvétat. A začala 
jsem se na loučení těšit. Tentokrát ale jako rodič, 
který se svými dětmi projde pohádkovou trasu  
a bude jim pomáhat plnit úkoly u jednotlivých pa-

tronů. Nebudu všechny bytosti vyjmenovávat, zmíním snad jen to, že když jsme na 
cestě potkali pana Josefa Lukáška jako krajánka, bylo vše dokonalé.

A tak Vám všem, kteří jste se letos na Kačenčině loučení s létem podíleli, chci podě-
kovat, za čas a energii vynaloženou pro radost našich dětí. 

Příští rok přijedeme zase. A až děti odrostou, tak se třeba zase vrátím na začátek,  
k čarodějnici. Markéta Fričková, foto Míla Karová

Dovolím si upřesnit onu odmlku. 
Vymazlenou akci po 16 letech nikdo nezrušil. V roce 2019 se spojily dvě organizač-
ně náročné podzimní akce. Kačenčino loučení s létem a Otevírání rozhledny + 30 let 
srubu pod Velkou Deštnou. U toho byla jasná návštěvnost a určité oživení (nová trasa 
atd.).  V roce 2020 a 2021 nám Kačenku zmařil Covid. Letos se to podařilo. To je dob-
ře…. 

Akce takového rozsahu potřebuje spoustu času, mnoho dobrovolníků, podporu ze 
strany obce, muzea, spolků, chaty Kristýna a jiných. Při příležitosti 20 let vyhlášení 
Kačenčiny pohádkové říše byl letošní ročník pořádán ve spolupráci i s DSO Orlické 
hory. LZ

ZájeZd do dIvadla   
  Nejen přestavení LÁSKA NEBESKÁ se setkalo s úspěchem. Celý výlet do Prahy!

Lístků míváme dost, autobus veliký, proto možnost vyrazit za kulturou nabízíme  
i divadelním nadšencům z Orlického Záhoří.  

23. října bylo krásné podzimní počasí, které přímo vybízelo k procházkám, nabáda-
lo k poznání. A tak pro mnohé účastníky zájezdu nebyla cílem jen vybraná divadelní 
scéna, ale i ta historická pražská.  
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Nabízela se prohlídka Obecního domu.
Muzikálová komedie protkaná hity Waldemara Matušky strhla mnohé ke zpěvu. 

Vyvolala úsměv i slzu na tváři….a všechny přiměla k zamyšlení! LZ

dIvadelní spolek kačenka

 V září jsme našli zaprášené scénáře, které jsme byli nuceni minulý rok nechat le-
žet. A celý podzim poctivě zkoušeli naši staronovou hru Na správné adrese. Zveme Vás 

na obnovenou premiéru této kome-
die, která bude 29. 12. 2022 v 19.30  
v místní hasičárně.  Prvním předsta-
vením odstartujeme naši divadelní 
sezónu a budeme zase hrát každý 
čtvrtek. Vstupenky můžete opět ku-
povat u paní Karové v Suvenýrech. 
Během ledna plánujeme dobročin-
né představení, kde celý výtěžek ze 
vstupného předáme Lucce a Davido-
vi Krejčím, rodičům malého Páti. 

Peníze použijí na rehabilitační po-
můcky. Bližší informace najdete na 
plakátech.

Doufáme, že to bude zase P.P.S. = Prostě perfektní sranda.
Těšíme se na Vás. DS Kačenka
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mIkuláš ve dvojCe
 V letošním roce se rozhodly, samozřejmě především mladé maminky, že jejich hodné 
děti nemusí čekat na Mikuláše, čerta a anděla doma. Proto se sešly v baru Dvojka a Mi-
kuláše pozvaly tam. Počasí bylo krásně zimní, a to díky zasněžené sjezdovce, kde děti 
ještě před nadílkou bobovaly a dováděly. Ve Dvojce si pak všechny děti hrály a malovaly 
obrázky pro Mikuláše, aby ho ještě trochu obměkčily. Každá maminka přinesla něco 
dobrého a Míša Prouzová jim na oplátku udělala svařák. Tatínkové se zatím připravo-
vali na čerta, aby jim ty hodné dětičky přeci jenom neodnesl.

Do ideálního večera začal řinčet řetěz a za sklem se objevili pozvaní hosté. Starším 
dětem ztuhnul úsměv, u mladších se objevily slzičky a těm nejmenším to bylo jedno. 
Naštěstí si Mikuláš čerta pohlídal a podle knihy hříchů, která byla hodně tenká, to na 
odnesení nebylo. Všechny děti se se strachem popasovaly statečně a básničku nebo pís-
ničku pro Mikuláše přeříkaly. Mikuláš si posvítil i na některé z dospělých, ale i ti do-
kázali sesmolit, za pomoci svých ratolestí, nějakou tu písničku. Nálada byla stále lepší  

a lepší, a když Mikuláš s andě-
lem rozdali všechny sladkosti 
a čert pochopil, že odejde s ne-
pořízenou, rozloučili se a děti si 
mohly oddechnout. Jsem pře-
svědčen, že jsme dosáhli toho, 
čeho jsme chtěli. Děti se na 
další rok s Mikulášem, andělem  
a čertem těší už nyní.

Děti postupně spořádaly 
všechny sladkosti, tatínko-
vé dopili džus a maminky si 
daly další svařák. Přišel čas jít 
domů. Tatínkové oblékli děti, 
sesbírali papírky od sladkostí, 
odevzdali prázdné skleničky 
od džusu a jeli domů vykou-
pat děti. Maminky si daly další 
svařák. Proč? No, protože si 
ho zaslouží a mohou si udě-
lat jeden večer také pro sebe.  
S jak to s maminkami dopadlo? 
To nevím, usnul jsem při čtení 
pohádky. Doufám ale, že jsme 
položily základ k obnovení pří-
jemné snad každoroční akce.
 Honza Hepnar
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Odevšad

společenská kronIka

 Ne ode všech se nám vrátil souhlas se zveřejněním. Proto tu nenajdete některé osla-
vence, o nichž víte, že oslavili své životní jubileum. Jiní si uveřejnění nepřejí.

Jubileum:
50.: Petr Hájek, Zdeňka Zachariášová
60.: Jan Ježek
65.: Věra Stejskalová
70.: Václav Verner
75.: Milan Suchomel
80.: Gerhard Kleiner, Stanislav Havel, Eva Železová
Všem oslavencům srdečně blahopřejeme!

Zlatá svatba: (50 let)
Anna a Ladislav Zářečtí
Anna a Jiří Švejdovi

Diamantová svatba: (60 let)
Jana a Zdeněk Veselých
Jana a Alfréd Kleinerovi
Přejeme Vám hodně zdraví, radosti a spokojenosti. Buďte spolu i s námi dlouhá léta 
šťastni a užívejte krásy života v kruhu svých dětí, přátel a spoluobčanů.

Narodili se:
Eliška Doubravová
Adam Meier
Richard Přikryl
Přejeme maličkým, aby vyrůstali ke spokojenosti a lásce svých rodičů.

Loučíme se zemřelým:
Hubertem Moravcem
Čest jeho památce!

Slovo faráře
 Před řadou let pracovala v DCŽM Vesmír (“na Vesmíru“) jedna slečna, která do 
mé paměti vstoupila kromě jiného také svou hláškou – větičkou: „MILUJU SVŮJ ŽI-
VOT“! Čas od času si na tuto větičku vzpomenu a vede mne k zamyšlení, zda to tak 
mám i já? Mám rád svůj život …? Nabízím i každému z vás tuto otázku k zamyšlení: 
„Miluji  svůj život? – Mám rád(a) svůj život?“ 
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… Myslím, že hned vzápětí se nabízí podobná otázka – „otázka sestra“: „Mám rád 
život svého bližního, svých blízkých?“ 

Vstoupili jsme do Adventu – do doby přípravy na Vánoce L.P. 2022. Tedy vlastně 
do doby přípravy na NAROZENINY ! Žil jsem „kdysi“ 3 roky v Itálii a v italštině Váno-
ce (Natale) znamenají NAROZENINY. 

(Teď snad úsměvná vsuvka: proto jsem si od té doby, podobně, ale opačně, překládal 
jméno Natálka jako Vánočka …   – pardon, omlouvám se všem Natálkám a Natáliím 
-  v češtině to zní komicky. Ale? … ve skutečnosti, vážené Natálky, máte PŘEKRÁSNÉ 
JMÉNO).

Tedy Vánoce – Narozeniny či Svátky Narození. Ano, víme, že jde o oslavu Narození 
Ježíška, Ježíše Krista. Proto stavíme (i u nás na návsi, doma, v kostelích …) Betlémy 
jako různá ztvárnění chléva či jeskyňky, místa, kde měl skrýš dobytek místních pastý-
řů a kde se dle vyprávění Bible Ježíš narodil.

Prakticky celý svět si nějakým způsobem připomíná tyto významné narozeniny, 
podle nichž označujeme letopočet – počítáme roky. Jsme také zvyklí asi v drtivé větši-
ně rodin, domovů, také slavit narozeniny členů rodiny. A já si říkám, že letos, v r. 2022, 
mohou právě oslavy Vánoc, ale i všech našich narozenin, vyznívat v mnohem větší 
síle, než jiné roky. Právě na Štědrý den to bude 10 měsíců, co začala nesmyslná válka 
na Ukrajině. A mně to najednou vyznívá velmi kontrastně: na Vánoce budeme slavit,  
a v průběhu roku jsme slavili … a asi dál budeme slavit, mnohé narozeniny – tzn. rado-
vat se z toho, že přišel na svět nový člověk. A víme, že tomu předcházelo 9 měsíců růstu 
života ještě nenarozeného člověka v lůně jeho maminky! Drtivá většina zahynulých 
ve válce je „natotata“ pryč … ! Jaký kontrast! Jak drsné uvědomění si protikladu 
ŽIVOT x SMRT! Život počatý ze vzájemné  lásky maminky a tatínka … a proti tomu 
z nenávisti ukončený život…. ! Jasně, ve válce zabíjejí nejen Ti, kdo skutečně nenávidí. 
Velké množství je těch, kteří válčí, protože brání – sebe, své krajany, … nebo protože 
byli zmobilizováni někým, aby …! Do toho moc nevidíme.

… Chci ale spíše každému z nás popřát, či vyzvat nás, abychom opět šli o VÁNO-
CÍCH (celosvětových NAROZENINÁCH) k podstatě života. A tou je LÁSKA v tom 
nejplnějším a nejhlubším slova smyslu … Láska jako DAR ! … proto i vánoční dárečky 
... ! 

Myslím, že nikdo tady v Deštném nemůžeme přímo a okamžitě zastavit války ve 
světě! Můžeme ale mít rádi - milovat. Ano, svůj život … a stejně i těch kolem nás. 

Budeme o Vánocích snad více se svými – v rodinách, a to i širších (moc nám to přeji 
– využít i právě k tomu vánoční čas). Kéž dokážeme vším, čím budeme Vánoce připra-
vovat v domácnostech či jinde - na pracovištích, ve školách, školkách, na obci … mít 
rádi ! Sebe i své bližní. A mám na mysli i ty, kteří nemají to štěstí a dar mít prostředí 
vlastní rodiny, kteří třeba budou o Vánocích sami ... ! Vždy víme všichni, že je krásné  
a možné mít otevřené oči a vidět nejen v mé rodině ty, kterým můžeme „udělat Vá-
noce“! Ten prožitek radosti, že jsme někoho učinili šťastným – to známe všichni! 

Vážení a milí, kéž právě v kontextu doby, ve které žijeme, jsme letos o Vánocích ještě 
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více než jindy aktéry případného ukončení drobných (a někdy třeba i větších?) „válek“ 
v našich vztazích a jsme skutečně nositeli Radosti a Pokoje. 

Požehnané Vánoce! Tomáš Hoffmann, farář

tříkrálová sbírka 2023
 Tříkrálová sbírka se tentokrát uskutečnila v sobotu 7. ledna 2023.

Soutěž o ceny
 Minule jsme se vás ptali, která bytost je patronem naší obce?  
Do soutěže se zapojila a správně odpověděla Matylda Vlková, když nám napsala, že 
Kačenka.

 Nová soutěž
Kolikatičlenné zastupitelstvo obce aktuálně máme?  
Svoji odpověď vhoďte do poštovní schránky obecního úřadu. Tím se zapojíte do soutěže  
o ceny, která končí 15. 3. 2023. Nezapomeňte uvést své jméno a adresu. Odpověď můžete 
zaslat také e-mailem na adresu obec.destne@onet.cz, případně SMS zprávou ve tvaru: 
jméno_příjmení_odpověď,  na číslo 702 004 318.

(soutěže se samozřejmě neúčastní členové Redakční rady ani jejich příbuzní)
 Redakční rada

hasIčI

výjeZdy

V minulém zpravodaji jsme skončili výjezdy na konci dubna. Od té doby:
• Jednotka 8. 5. 2022 vyjela k pomoci osobě, která hrozila skokem z okna domu. Po 
příjezdu osoba seděla na vnitřním parapetu a členové jednotky jí pokus rozmluvili, poté 
si lehce zraněnou osobu o rozbité okno převzali členové horské služby a jednotka se vrá-
tila zpět na základnu. Spolupráce s PS Dobruška, Policií ČR, ZZS, Horskou službou.
• Jednotka byla vyslána 9. 5. 2022 k odstranění vzrostlého stromu na komunikaci směr 
Deštné - Uhřínov. Strom byl pomocí motorové pily rozřezán a komunikace zprůjezd-
něna.
• 12. 5. 2022 vyjeli hasiči k požáru odpadkového koše v centru Deštného. Před příjez-
dem na místo bylo plamenné hoření zlikvidováno kbelíkem vody zaměstnancem místní 
školy. Jednotka vysokotlakým proudem pouze provedla ochlazení ohniska a vrátila se 
zpět na základnu. 
• 20. 5. 2022 byla jednotka vyslána k odstranění spadlého stromu na komunikaci směr 
Deštné - Uhřínov. Strom byl rozřezán pomocí motorové pily a odklizen z vozovky.
• Dne 5. 6. 2022 jednotka vyjela k odstranění motorové nafty z parkoviště v Deštném. 
Provedeným průzkumem bylo zjištěno, že ze zaparkovaného autobusu vyteklo cca 10 
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litrů motorové nafty přepadem nádrže. Hasiči zasypali uniklou kapalinu sorbentem  
a následně uklidili z parkoviště. Spolupráce s PS Dobruška.
• Jednotka byla vyslána 9. 6. 2022 k dopravní nehodě osobního automobilu do obce 
Orlické Záhoří. Provedeným průzkumem byla zjištěna dopravní nehoda jednoho osob-
ního automobilu, který se nacházel v pozici na střeše mimo vozovku na lesní cestě. 
Řidička byla již venku z vozu bez zranění. Po dohodě s velitelem zásahu bylo vozidlo 
pomocí navijáku převráceno zpět na kola a provedla se opatření proti vzniku požáru  
a zkontroloval se případný únik provozních kapalin. Spolupráce s PS Dobruška a Po-
licií ČR.
• Jednotka vyjela do Olešnice v O. h. dne 19. 6. 2022 k ohlášenému požáru lesního po-
rostu. Po příjezdu se na místě již nacházela místní jednotka, která průzkumem nalezla 
doutnající ohniště po pálení, které prolévala vodou. Naše jednotka se tak po dohodě 
s velitelem zásahu vrátila zpět na základnu. Spolupráce s PS Dobruška, JSDH Nový 
Hrádek a Olešnice v O. h.
• Dne 1. 7. 2022 vyjela jednotka do Orlického  Záhoří k dopravní nehodě jednoho vo-
zidla. Po příjezdu se nacházelo dodávkové vozidlo v příkopě mimo komunikaci a lehce 
zraněný řidič byl v péči Horské služby. Jednotka provedla protipožární opatření a zasy-
pala uniklé provozní kapaliny pomocí sorpčního materiálu. Spolupráce s PS Dobruška 
a Horskou službou.
• Jednotka byla 21. 7. 2022 vyslána k požáru lesního porostu do Kounova - místní části 
Nedvězí. Po příjezdu a provedeném průzkumu byl zjištěn požár lesní hrabanky na roz-
loze cca 50×30 metrů po předchozím pálení. K likvidaci požáru byl nasazen jeden vodní 
proud a požár zlikvidován. Spolupráce s PS Dobruška, JSDH Nové město nad Metují, 
Domašín, Dobré.
• Do Sedloňova byla jednotka vyslána k dopravní nehodě dne 28. 7. 2022. Po příjezdu 
byla potvrzena dopravní nehoda dvou osobních vozidel, z nichž jedno bylo převrácené 
na střeše. Všichni cestující byli po příjezdu jednotky mimo vozidla a bez zranění. Na 
vozidlech bylo provedeno protipožární opatření odpojením akumulátoru a u jednoho 
odpojení elektrického přívodu od nádrže na LPG. Po zadokumentování nehody policií 
ČR bylo ve spolupráci vozidlo převráceno na kola a vozovka uklizena. Poté se jednotka 
vrátila zpět na základnu. Spolupráce s PS Dobruška, ZZS a Policií ČR.
• Dne 5. 8. odjeli členové jednotky s dalšími jednotkami z Královéhradeckého kraje  
v rámci  odřadu do národního parku České Švýcarsko, kde se zapojili do likvidace roz-
sáhlého lesního požáru. Naše jednotka na místo vyjela s DA Mercedes Benz a šestikol-
kou. Na místě události se průběžně zapojovali do činností, které byly určeny pro danou 
techniku.
• Pomocí šestikolky se dovážel materiál, zasahující hasiči, prováděl se monitoring uha-
šených míst. DA sloužilo na dovoz šestikolky na místo zásahu a dále bylo použito na 
dovoz materiálu a hasičů. Na základnu se jednotka vrátila 7. 8. ve večerních hodinách  
a další den byla provedena očista zasahující techniky.
• Dne 6. 8. v dopoledních hodinách byla jednotka vyslána na odstranění větve, která 
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tvořila překážku na silnici mezi Sedloňovem a Olešnicí v O. h. Při příjezdu na místo 
události bylo zjištěno, že větev byla odstraněna již před příjezdem jednotky. Spolupráce 
s PS Dobruška.
• Jednotka vyjela 10. 8. k otevření uzavřených dveří do jednoho z penzionů v Deštném, 
za kterými se měla nacházet zraněná osoba. Po příjezdu jednotky na místo události 
bylo zjištěno, že pomocí údržbáře penzionu se podařilo přes balkon a otevřené okno za-
mčené dveře otevřít. Osoba už byla v péči záchranné služby. Spolupráce s PS Dobruš-
ka, ZZS, Policií ČR.
• Jednotka byla vyslána 14. 8. na údajný únik plynu v Deštném. Po provedeném prů-
zkumu bylo zjištěno, že původní zápach plynu pochází z použitého technického ben-
zínu, který byl použit mechanikem při opravě bagru. Jednalo se tedy o planý poplach. 
Spolupráce s PS Dobruška.
• Jednotka po silném dešti vyjela 20. 8. večer k odčerpání vody z domu v Deštném. 
Průzkumem bylo zjištěno, že vlivem silného deště došlo k vniknutí vody do přízemního 
(sklepního) bytu. Hasiči pomocí vysavače vodu odsáli a dočistili podlahu.
• Opět 20. 8. byla jednotka po silném dešti vyslána k monigoringu řeky. Členové jed-
notky provedli monitoring vodního toku v obci po vydatném dešti. Průzkumem bylo 
zjištěno, že všechny mostky a propusti, které by v případě znečištění stromy apod., 
mohly způsobit problém, jsou čisté. Poté se jednotka vrátila zpět na základnu.
• Ještě jednou 20. 8. v nočních hodinách byli členové jednotky vysláni, tentokrát k od-
stranění spadlého stromu v Deštném. Strom tvořící překážku přes komunikaci byl po-
mocí motorové řezací pily rozřezán a vozovka zprůjezdněna.
• 22. 8. Byla jednotka vyslána k odstranění spadlého stromu přes komunikaci v Dešt-
ném. Průzkumem bylo zjištěno, že se jedná o ulomenou větev z vzrostlého listnatého 
stromu, která tvořila překážku přes celou komunikaci. Hasiči pomocí motorové pily  
a lanového navijáku větev shodili a rozřezali. Následně uklidili zbytky dřeva z vozovky.
• K dopravní nehodě vozidla vyjela jednotka do obce Sedloňov 22. 8. odpoledne. Po 
příjezdu a provedeném průzkumu bylo zjištěno, že se jedná o nehodu jednoho osobního 
automobilu, které čelně narazilo do stromu. V době příjezdu jednotky na místo se osoba 
nacházela mimo vozidlo. Hasiči jí ošetřili drobné odřeniny a poskytli tepelný komfort 
a po příjezdu záchranné služby byla předána do jejich péče.  Další členové jednotky 
provedli na vozidle protipožární opatření, zkontrolovali únik provozních kapalin. Ten 
nebyl zjištěn a po celou dobu zásahu řídili dopravu. Spolupráce s PS Dobruška, ZZS  
a Policií ČR.
• Celkem dvakrát byla jednotka 26. 8. vyslána k odstranění spadlého stromu, který tvo-
řil překážku na komunikaci. V prvním případě byl zjištěn spadlý strom, který visel čás-
tečně přes elektrické vedení. Poškozené elektrické vedení bylo nahlášeno pohotovostní 
službě ČEZ. Při obou událostech byly stromy rozřezány pomocí motorové řezací pily  
a vozovka zprůjezdněna. Spolupráce s PS Dobruška.
• Jednotka byla 26.8. celkem dvakrát vyslána k odstranění spadlého stromu, který tvo-
řil překážku na komunikaci. V prvním případě byl zjištěn spadlý strom, který visel čás-



32 33

tečně přes elektrické vedení. Poškozené elektrické vedení bylo nahlášeno pohotovostní 
službě ČEZ. Při obou událostech byly stromy rozřezány pomocí motorové řezací pily  
a vozovka zprůjezdněna. Spolupráce s PS Dobruška.
• V brzkých ranních hodinách byla 28. 8. jednotka povolána na otevření uzavřeného 
bytu v bytovém domě v Deštném, ze kterého se ozývala osoba a volala o pomoc. Členo-
vé jednotky za asistence Policie ČR vnikli bez poškození do bytu pomocí speciálního 
nářadí, provedli předlékařské vyšetření jedné osoby, která byla následně předána zdra-
votnické službě a preventivně odvezena k dalšímu vyšetření do nemocnice. Spolupráce 
s PS Dobruška, Policií ČR a ZZS.
• 2. 9. byla jednotka vyslána k odstranění vyteklého oleje na cestu v Deštném. Po příjez-
du a provedeném průzkumu byl zjištěn únik hydraulického oleje na provizorní štěrkové 
cestě z návěsu nákladního automobilu po technické závadě. Jednotka provedla zasy-
pání skvrny pomocí sorpčního materiálu a následný úklid. Spolupráce s PS Dobruška.
• V ranních hodinách dne 5. 9. vyjela jednotka k ohlášenému požáru chaty v Deštném. 
Po příjezdu a provedeném průzkumu byl zjištěn požár asi poloviny chaty v plném roz-
sahu. Jednotka zahájila hasební práce z venku objektu, protože zásah zevnitř byl nebez-
pečný. Po lokalizaci požáru byl rozebrán zbytek konstrukce domu a dohašena skrytá 
ohniska. Spolupráce s PS Dobruška, Rychnov nad Kněžnou, JSDH Olešnice v O. h., 
Orlické Záhoří, Solnice, Bohdašín, HZSp ŠKODA AUTO Kvasiny.
• K dopravní nehodě v Deštném byla jednotka vyslána 24. 9. Po příjezdu byl zjištěn 
náraz osobního automobilu do stromu. Všichni cestující byly před příjezdem jednotky 
venku z vozidla a členové jednotky provedli jejich předlékařské vyšetření. Po příjezdu 
záchranné služby byla jedna osoba předána do jejich péče. Dále jednotka provedla na 
vozidle protipožární zabezpečení a prováděla řízení dopravy v místě zásahu. Poté se po 
dohodě s velitelem zásahu vrátila zpět na základnu. Spolupráce s PS Dobruška, ZZS  
a Policií ČR.
• Výjezd jednotky 26. 9. k dopravní nehodě na silnici směr Deštné -Kounov. Provede-
ným průzkumem byla zjištěna dopravní nehoda jednoho osobního automobilu, kte-
ré narazilo čelně do stromu. Obě osoby byly při příjezdu jednotky mimo havarované 
vozidlo. Byla jim poskytnuta předlékařská pomoc, protože si stěžovaly na bolest krku  
a hrudi. Dále bylo na vozidle provedeno protipožární opatření, kontrola úniku provoz-
ních kapalin. Po zdokumentování nehody policií byl odstraněn nalomený strom, který 
hrozil pádem na vozovku. Po celou dobu zásahu byl usměrňován provoz do jednoho 
pruhu. Spolupráce s PS Dobruška, Policií ČR, ZZS.
• Dne 9.10. vyjela jednotka v ranních hodinách na ohlášený požár komínu v Deštném. 
Při příjezdu jednotky na místo už k plamennému hoření z komína nedocházelo. Pomocí 
komínového nářadí byly saze v komíně strženy a brankami bylo provedeno kompletní 
vyčištění komína i kotle. Dále musela být rozebrána i podlaha v patře z důvodu vychá-
zejícího kouře mimo komínové těleso a tudíž hrozbě zahoření v části domu. Spolupráce 
s PS Dobruška.
• Jednotka byla vyslána do Kounova 28.10. k pomoci osobě, která nešťastnou náhodou 
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ve tmě spadla do koryta místního potoka. Po příjezdu na místo události byla zraněná 
osoba stabilizovaná na dřevěné podlážce místními občany. Bylo provedeno ošetření 
tržné rány na hlavě a po příjezdu záchranné služby byl proveden transport osoby do 
sanitky. Spolupráce s PS Dobruška, ZZS a Policií ČR.
• Odpoledne 29. 10. byla jednotka povolána na vyhledání ztraceného chlapce v lesním 
porostu. Chlapec byl pomocí termovize vrtulníku PČR lokalizován a následně fyzicky 
objeven příslušníky policie. Na žádost velitele zásahu byla dodatečně povolána šestikol-
ka na snadnější pohyb zasahujících v terénu. Spolupráce s PS Dobruška, Rychnov nad 
Kněžnou, JSDH Olešnice v O. h., Bohdašín, Nový Hrádek, Dobrá, Policií ČR.
• 9. 11. byla jednotka vyslána k požáru komínového tělesa do obce Uhřínov. Při příjez-
du jednotky na místo už k plamennému hoření z komína nedocházelo. Pomocí komíno-
vého nářadí byly saze v komíně strženy a brankami bylo provedeno kompletní vyčištění 
komína i topidla. Spolupráce s PS Rychnov nad Kněžnou a JSDH Liberk.
• 18. 11. jednotka vyjela k odstranění dvou spadlých stromů do Osečnice místní části 
Lomy. Během cesty k zásahu byla jednotka odvolána zpět na základnu z důvodu dosta-
čujících sil a prostředků.
• 10. 12. v ranních hodinách vyjela jednotka k odstranění stromu na silnici směr Dešt-
né - Skuhrov nad Bělou. Průzkumem byl zjištěn strom spadlý na silnici, který tvořil 
překážku asi do třičtvrtě vozovky. Strom byl pomocí motorové pily rozřezán a uklizen. 
Poté se jednotka vrátila zpět na základnu. Spolupráce s PS Rychnov nad Kněžnou.
 JSDH

Ze sportu
spartan poprvé v deštném v orlICkýCh horáCh
 Spartan Race je jedním z nejpopulárnějších závodů překážkového běhání na světě. 
Je to kombinace běhu a zdolávání překážek. Běží se za jakéhokoliv počasí a terén bývá 
velmi náročný. 

V nevlídném počasí, které tu během závodního víkendu od 16. do 18. září panovalo, 
proběhl překážkový závod Spartan Race. Tento závod byl speciální tím, že účastníci 
mohli dokončit Trifectu, tedy tři závody během jednoho víkendu (Sprint 5 km, Super 
10 km a Beast 21 km).

V propozicích jste se mohli dočíst: „Vše, co potřebujete vědět...očekávat neočeká-
vané. Vezměte prosím v potaz: Trasa je v cross country stylu, která vás povede lesem 
a keři, příkopy a třeba horolezeckými překážkami a také nerovným terénem s kořeny 
nebo dráty nebo kluzkým povrchem. Proto je nutné zdůraznit, že mohou nastat zraně-
ní při pádech, klopýtnutí, uklouznutí atd. Kromě toho může být nebezpečí způsobeno 
pády ostatních účastníků. Z toho důvodu žádáme, abyste upravili rychlost běhu a cho-
vání podmínkám viditelnosti, propustnosti na trase.“

Po celém spartanském světě je pouze devět Trifecta víkendů, které mají speciální 
status „shield“. A závod v Deštném byl právě jedním z nich. Vše odstartovalo v pátek 
16. září Night Trailem na deset kilometrů, který byl vyloženě běžeckým závodem bez 
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ZUBNÍ POHOTOVOST – ROZPIS SLUŽEB

datum jméno lékaře adresa ordinace telefon

11.03. MUDr. Bergmanová Dita Záhumenská 445, České Meziříčí 734 324 600
12.03. MUDr. Pavla Valešová 

(MDDr. Borůvková Veronika)
Pulická 99, Dobruška 494 622 114

18.03. SJH Stomatologie, s.r.o. 
(MDDr. Handl Jindřich)

U Stadionu 954,
 Rychnov nad Kněžnou

604 878 560

19.03. SJH Stomatologie, s.r.o. 
(MDDr. Chrásková M. )

U Stadionu 954, 
Rychnov nad Kněžnou

604 878 560

25.03. MUDr. Handl Jindřich Panská 24, Rychnov nad Kněžnou 494 531 955
26.03. FSmile, s.r.o. 

(MDDr. Hanzík Kevin)
 Tyršova 515, Opočno 777 667 353

01.04. MUDr. Hlavsová Lenka Komenského 259, Kostelec nad Orlicí 494 323 958
02.04. DekaDent, s.r.o. 

(MDDr. Havlíček Ondřej)
Kvasiny 145 771 155 445

07.04. DekaDent, s.r.o. 
(MDDr. Chládek Tomáš)

Kvasiny 145 771 155 445

08.04. Petrák stomatologie, s.r.o. 
(MDDr. Jarešová Učňová P.)

Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk 721 200 244

09.04. Dvořáková Stomatologie 
s.r.o. (MUDr. Kovaříková S.)

K Nádraží 317, Potštejn 705 856 571

10.04. MUDr. Loukota Jan Komenského 127, Opočno 494 621 665
15.04. MDDr. Motyčka Martin Komenského 44, Rychnov nad Kněžnou 775 224 093
16.04. MUDr. Malátková Ludmila Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou 494 515 696
22.04. Bahník Dent, s.r.o. 

(MUDr. Miřejovská D.)
Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 737 791 333

23.04. MUDr. Majer Rostislav U Stadionu 1166, Rychnov nad Kněžnou 608 382 500
29.04. Petrák stomatologie, 

s.r.o. (MDDr. Petrák T.)
Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk 721 200 244

30.04. Poliklinika Týniště nad 
Orlicí (MDDr. Podolská J.)

Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 783

01.05. Můj zubař, s.r.o. 
(MUDr. Salamin A.)

Kvasinská 129, Solnice, 602 152 873

06.05. MDDr. Andělová Jana 
(MDDr. Seibertová S.)

Jana Pitry 448, Opočno 799 545 112

ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 8.00–12.00 hodin
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překážek. O den později přišel na řadu Beast, 
který měřil 21 kilometrů a nabídl 30 překážek. 
Nejrychlejší závodníci jsou schopni tuto trasu 
zvládnout za čtyři hodiny!

V neděli pak odstartovali další dva závody. 
Nejprve Super závod na 10 kilometrů, při kte-
rém účastníci museli překonat 25 překážek,  
a Trifectu mohli odvážlivci dokončit ještě ten-
týž den Sprintem na 5 kilometrů s 20 překáž-
kami. Nechyběly ani závody pro nejmenší. Tra-
sy měřili od 800 metrů do 4,5 kilometru a byly 
určené pro děti od 4 do 14 let.

Připravena byla i speciální Festival Area, kde 
si mohli závodníci i diváci užít bohatý dopro-
vodný program, vyzkoušet některé z překážek 
nebo se zúčastnit několika minisoutěží. Vítězo-
vé jednotlivých soutěží dostali volné vstupenky 
na následující závody, obdrželi jiné atraktivní 

ceny od sponzorů akce.
Byl to nevšední sportovní zážitek pro několik tisíc závodníků. Celkově se závodu Tri-

fecta Weekend Deštné v Orlických horách mělo zúčastnit 5200 dospělých a 1000 dětí. 
Mezi nimi i Dešteňáci! LZ, foto Míla Karová

oddíl alpského lyžování tj sokol deštné v o.h. 
– na prahu nové Závodní seZóny
 Naposledy jsme se vám ozvali na začátku prázdnin, kdy jsme měli prakticky celé pří-
pravné období před sebou. Nyní už se nacházíme ve zcela jiné situaci a finišujeme s naší 
přípravou před prvními závody, které nás čekají v polovině prosince (kategorie žactva) 
a na začátku ledna (předžákovské kategorie).

Léto a brzký podzim měly v podstatě velmi podobný scénář jako předchozí roky.  
V období prázdnin proběhla dvě kondiční soustředění v délce trvání jednoho týdne.  
V červenci jsme strávili krásný týden v Kr-
konoších, konkrétně na Pomezní boudě  
v Horní Malé Úpě. Soustředění bylo urče-
no pro kategorie přípravky, předžactva, 
žactva a juniorů. Kromě dětí našeho od-
dílu a oddílu TJ Slavoj Teplice nad Metují 
se k nám připojil také oddíl TJ Slovan Pec 
pod Sněžkou se svými předžáky a příprav-
kou. Zopakovali jsme si tak úspěšnou tre-
nérskou spolupráci z minulého roku, po-
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trénovali společně v přátelské 
atmosféře a oživili tak kondič-
ní přípravu dětem všech tří 
zúčastněných oddílů. Trénin-
ky probíhaly na kole, v lese, na 
nezpevněných cestách a trav-
natých plochách. Byly zamě-
řené na vytrvalost, rychlost, 
obratnost, rovnováhu, sílu, 
dynamiku…prostě na všech-
no, co lyžaři potřebují. Zbyl 
samozřejmě čas i na zábavu,  

a tak proběhl i táborák nebo stezka odvahy. 
Druhé soustředění proběhlo v srpnu u nás v Orlických horách, a to na chatě Kačenka 

na Šerlišském Mlýně. Bylo určeno pouze pro předžákovské a žákovské kategorie na-
šeho sportovního střediska, které sestává z našeho a teplického oddílu. Na programu 
bylo běhání v nejrůznějších podobách (v terénu, v potoce, do sjezdovky, po cestě), kolo 
na delší vzdálenosti, v podobě kratších výjezdů a časovek, ale i na obratnostních drá-
hách, různé překážkové dráhy, slackliny, cvičení na balančních pomůckách, posilová-
ní, duatlon, sauna, atd., atd.

Červencového soustředění se zúčastnilo asi 40 dětí všech zúčastněných oddílů a sou-
středění na Kačence absolvovalo kolem 25 dětí.

Junioři a žáci jeden srpnový den strávili společně s našimi přáteli ze Ski Klubu Ústí 
nad Orlicí na wakeboardech v Hradci Králové. Byla to pro ně zase nová zkušenost  
a určitě si ji rádi v příštím roce zopakují.

Po prázdninách probíhaly opět pravidelné kondiční tréninky, a to 2x týdně v Dobruš-
ce a 1x týdně v Hradci Králové. Na konci září jsme si zopakovali víkendové minisoustře-
dění na Lyžařské chatě v Teplicích nad Metují. Zde jsme během 3 dnů odtrénovali 7 tré-
ninkových jednotek. Programová náplň byla opět pestrá a všichni si společné tréninky 
i společně strávený čas užili. 
Začátkem října se uskutečnily 
druhé kontrolní kondiční tes-
ty a trenéři si tak mohli ověřit, 
zda a jak pilně jejich svěřenci 
přes léto trénovali.

Od poloviny října probíhá 
dle plánu příprava na sněhu, 
konkrétně na rakouském  le-
dovci Stubai. Soustředění jsou 
společná s teplickým oddílem, 
s nímž už několik let úspěšně 
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a k oboustranné spokojenosti spolupracujeme. Kategorie žactva a juniorů měli celkově  
3 výjezdy – rozjížděcí 4-denní a dále jeden 7-denní a jeden 8-denní, kde už probíhala 
příprava v bránách SL i GS. Předžákovské kategorie absolvovaly dvě 5-denní soustře-
dění, na nichž ti nejstarší a nejzdatnější nacvičovali už také jízdu v GS bránách.

V těsně předvánočním termínu nás ještě čeká tradiční předvánoční kemp pro nej-
menší, který se uskuteční na chatě Kačenka a ve Skiareálu Šerlišský Mlýn. V té době už 
budou mít naši žáci za sebou své první letošní závody.

Držme všem společně palce a těšme se na jejich skvělé výsledky v nadcházející sezó-
ně, ve které samozřejmě doufáme.

Za zmínku stojí jistě také naše nejmladší družstvo, tzv. Skimyšky. Jsou zde děti ve 
věku 4 – 6 let a určitě se nebudeme bránit rozšíření jejich řad. Samozřejmě nepřijímá-
me do svých řad nově jen takto malé děti, ale přijďte i s těmi staršími. Rádi vás uvidí-
me. Dveře do našeho oddílu jsou stále otevřené pro kohokoliv, kdo má zájem o tento 
krásný sport, takže neváhejte a přihlaste se, pokud máte lyžování rádi (kontakt: Radka 
Jakoubková na www.tjdestne.cz). 

Závěrem bychom rádi jménem alpských lyžařů z TJ Sokol Deštné v O.h. popřáli všem 
čtenářům Deštníku krásné a pohodové vánoční svátky a v novém roce všechno nejlepší, 
hodně zdraví, úspěchů a spokojenosti.  Radka Jakoubková (tjdestne@hotmail.cz)
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Zpravodaj obce Deštné v Orlických horách je od roku 2018 k dostání zdarma. 
Pokud jste využívali zasílání zpravodaje poštou, po úhradě poštovného vám jej bude-

me nadále zasílat.  

Deštník si lze objednat:
 osobně na obecním úřadě, e-mailem  na adrese: obec.destne@onet.cz nebo SMS na 

telefonu: 702 004 318. 
Tak budete mít své číslo zajištěno.

Deštník – zpravodaj obce Deštné v O. h.
Periodický tisk územního samosprávného celku.

Registrován Ministerstvem kultury ČR pod reg. č. MK E ČR 11921
Vychází zpravidla 4x ročně, náklad jednoho vydání je 300 kusů.

Uzávěrka tohoto vydání byla 15. února, uzávěrka dalšího čísla je 15. května 2023.
Otištěné příspěvky mohou být stanoviskem autora a nemusí vyjadřovat postoje 

vydavatele!

Redakční rada: 
Jaromír Meier, Kateřina Tenchová Dismanová, 

Mgr. Václav Vojtěch (W), Lenka Zábranská (LZ).
Adresa redakce: Obecní úřad, 517 91 Deštné v Orlických horách č. 61

tel.: 494 663 187, fax: 494 663 187
e-mail: obec.destne@onet.cz

Vydává obec Deštné v Orlických horách.
Toto číslo vyšlo v březnu 2023.
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